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Filozofie uspořádání všech škol v jednom spádovém obvodu se od začátku nese 
v duchu myšlenky, že nejlepší škola je ta nejbližší. A to jak z pohledu komunit-
ního zaměření obou škol, tak z pohledu dopravy a bezpečnosti silničního pro-
vozu ve spádové oblasti. V souladu s touto myšlenkou jsou vytvořeny podmínky 
pro to, aby děti mohly chodit do školy, kterou mají ve své obci nebo ji mají do-
pravně blízko. Zamezilo by se tak zbytečnému dojíždění a zlepšila by se celková 
dopravní situace v obcích. Nadále však platí, že všechny školy ve spádovém ob-
vodu budou dostupné hromadnou dopravou ze všech obcí Svazku Pod Becko-
vem. 

Školní budovy jsou ale „jen“ kulisy. Podstatnější je to, co se odehrává uvnitř. 
Na následujících řádcích Mgr. Petra Mazancová, nová ředitelka ZŠ Pod Becko-
vem, představí vzdělávací koncepci a plány nově vznikající školy. Nevynecháme 
ale ani líbeznickou školu. Ta se v posledních letech kvůli zpoždění výstavby svaz-
kové školy dostala do nezáviděníhodné situace, kdy kvůli neustálému navyšo-
vání počtu žáků musela omezovat komfort výuky a zřizovat provizorní praco-
viště. Líbeznická škola se mezitím stala největší základní školou na území ČR. 
Otevření svazkové školy bude pro líbeznickou školu velkou úlevou a vytvoří 

nový prostor pro její rozvoj. Plány líbeznické školy vám představí ředitel 
PhDr. František Grunt. 

Jaká bude nová škola Pod Beckovem? 

„Nově vznikající svazková škola si dala do vínku zejména vytvořit bezpečné pro-
středí pro žáky a učitele, kam se budou děti těšit a učitelům se tam bude dobře 
učit,“ uvádí ředitelka Petra Mazancová a dodává: „Komunitní charakter školy 
nám umožní individuální přístup ke každému žákovi a společně s paní zástup-
kyní Vokurkovou se budeme snažit nastavit a udržet otevřenou komunikaci 
s rodiči. 

Na setkání s rodiči, která již proběhla v Bašti, Předboji i Měšicích, jsme ote-
vřeně komunikovali o vizi školy. Ten proces nás nesmírně baví a pevně doufáme, 
že se nám podaří o něm podrobně informovat na www.skolapodbeckovem.cz. 
Je pro nás také důležité, aby svazková škola byla dobře přijata místní komunitou 

TÉMA MĚSÍCE

NEJLEPŠÍ ŠKOLA JE TA NEJBLIŽŠÍ

Před pěti lety byla 1. září 2019 otevřena nová budova líbeznické školy, tzv. Neorondel. Jednalo se o čtvrté a zatím poslední navýšení školské kapacity 
v našem spádovém obvodu, na kterém se společně s Líbeznicemi finančně podílelo dalších šest obcí regionu (Bašť, Měšice, Nová Ves, Předboj, Zlonín 
a Bořanovice). Toto rozšíření navýšilo kapacitu školy o 600 žáků. Vzhledem k pokračujícímu nárůstu obyvatel ve spádové oblasti se již v roce 2018 
obce společně dohodly pokračovat ve spolupráci při budování školských kapacit. Obce za tím účelem společně založily Svazek obcí Pod Beckovem 
a následně si předsevzaly během let 2023 a 2024 otevřít další školská zařízení pro více než 800 žáků. Vzhledem ke složitému vyjednávání o variantách 
umístění nových školních budov (zájem mít na svém území školu projevily hned čtyři obce!) a následným peripetiím při projektování, povolování, fi-
nancování a soutěžení nových staveb nabral projekt dvouleté zpoždění. To se mimo jiné neblaze projevilo na přeplněnosti líbeznické školy, ale také 
na nutnosti zřízení provizorních prostor pro výuku v posledních dvou letech. Naštěstí ale již začíná být vidět světlo na konci tunelu. Stavba pracoviště 
v Bašti postupuje mílovými kroky a vše nasvědčuje tomu, že škola zde bude v září 2025 skutečně otevřena. V Měšicích byl v opakované soutěži vybrán 
zhotovitel stavby a v srpnu tohoto roku stavbu také zahájil. Termín otevření měšického pracoviště školy je stanoven na září 2026. 

Pokračování na straně 3

Stavba školy v Bašti – říjen 2024 foto archiv obce Bašť

http://www.skolapodbeckovem.cz
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ROZHOVOR

Hana Bílková                                                                                                                            foto Petra Hajská

NOVÁ DRŽITELKA 
CENY OBCE 
LÍBEZNICE  
V pořadí pátou držitelkou Ceny obce Líbeznice 
se v pondělí 28. října 2024 stala Hana Bílková. 
Ocenění převzala v rámci slavnostního večera, 
který se uskutečnil u příležitosti státního svátku 
Dne vzniku samostatného československého 
státu. Hana Bílková cenu obdržela za dlouho-
letou a neúnavnou práci při mapování histo-
rie Líbeznic a za uchování a šíření historic-
kého povědomí mezi obyvateli. 

Co pro vás toto ocenění znamená?  

Vážím si pocty, které se mi jeho udělením dostalo. 
Předání bylo umocněno nádherným koncertem 
symfonického orchestru Musica Florea – cyklus 
symfonických básní Bedřicha Smetany Má vlast je 
mým oblíbeným. Zkrátka tento večer je pro mě 
nezapomenutelný.   

Historii Líbeznic se věnujete prakticky celý 
život, jak to vůbec začalo?  

Určitě někdy v dětství, tato záliba mne směřovala, 
že se časem stala i mým povoláním.  

Historie naší obce je bohatá, jaké období 
máte vůbec nejraději?  

Ohraničit oblíbené historické období, to je pro mě 
docela složitá otázka. Zajímá mě zejména 19. sto-
letí, počátky technické revoluce v obci, významné 
změny v tehdejší společnosti, ale také období druhé 
světové války.  

A kdy byly podle vás Líbeznice na pomysl-
ném vrcholu své slávy?  

Mohu se domnívat, že právě v 19. století, kdy byl 
v obci zprovozněn cukrovar, který poskytoval pra-
covní příležitosti. Prudce se v té době začal zvyšovat 
počet obyvatel obce na více než tisíc obyvatel a tím 
rostla jejich kupní síla. Pomyslným vrcholem může 
být i současnost, kdy se obec několikanásobně roz-
rostla výstavbou nových domů, veřejných budov 
i počtem obyvatelstva – jejich současný počet pře-
sáhl 3 000. Sice v obci nejsou významní zaměstna-
vatelé jako v minulosti, ale díky veřejné dopravě 
obyvatelé nemají problém do zaměstnání zajet.   

Z jakých pramenů informace čerpáte?  

Jsou to samozřejmě archivy, odborná literatura, ale 
hlavně pamětníci, líbezničtí občané, kteří mi v prů-
běhu času v mém bádání pomáhali a pomáhají 
a jsem jim vděčná za jejich vstřícnost a trpělivost. 
Bez nich by některé texty o historii obce vůbec ne-
mohly vzniknout. 

O Líbeznicích připravujete i velkou knihu. Jak 
bude vypadat a kdy se na ni můžeme těšit? 

Vyjde v příštím roce, text je hotový, původně jsem 
se krapet více rozepsala, a tak bylo nutné text zkrá-
tit, ale je ho stejně požehnaně. Nyní jsou hotové ja-
zykové korektury. Bude se jmenovat Takoví jsme byli 
a čtenář v ní najde informace o životě obce od dob 
nejstarších po současnost, pravda, i dnešní součas-
nost je zítřejší minulost.   

Určitě se můžeme těšit i na nějaké zapome-
nuté zajímavosti. Prozradíte nějakou již nyní?  

Studium historie se často podobá detektivnímu bá-
dání, a tak se mi podařilo náhodně nalézt velmi za-
jímavé informace o místním cukrovaru, které nikdy 

nebyly publikovány. Nebo objevit osobnosti, o kte-
rých jsem nikdy dříve neslyšela, ale jejichž život byl 
výjimečný.  

Například v nenápadné ulici Karla Hynka Má- 
chy žili lidé, kteří se zapojili i do protinacistického 
odboje. Jeden z nich byl František Lavička – pomá-
hal i parašutistům, kteří se připravovali na pro-
vedení atentátu na Heydricha. Nebo ve stejné době 
místní skauti pomáhali skrývat ve skautské chatě 
člověka hledaného gestapem a nakonec pro něj 
našli úkryt v rodině Augustina Korejse. Ta ho scho-
vávala v tajné skrýši až do konce války, že ani jejich 
syn Milan o něm nevěděl.  

Byla jste dlouholetou ředitelkou Oblastní- 
ho muzea Praha-východ. Jak na tuto práci 
vzpomínáte?  

Práce v muzeu byla jednou z hezkých kapitol mého 
života. Mnohdy bývala náročná, ale velmi zajímavá. 
Za celou dobu svého působení v muzeu jsem se 
snažila, aby se oblast severovýchodní části Středo-
českého kraje dostala do povědomí lidí jako zají-
mavý turistický cíl, kam určitě stojí za to zajít nebo 
zajet. Těšilo mě, když jsem se pak setkávala s vyjád-
řením: „To jsme vůbec netušili, no to je tedy nád-
hera.“ My totiž kolem sebe máme architektonické 
skvosty, aniž bychom si je mnohdy uvědomovali. 
Jen kolik středověkých kostelů je v blízkosti Líbez-
nic. A co teprve barokních objektů! 

V rámci této mise jste měla na starosti také 
revitalizaci Horního zámku v Panenských 
Břežanech. To je krásné místo kousek odtud, 
o kterém ale mnoho líbeznických občanů 
neví. Co vše je v Břežanech k vidění?  

Panenské Břežany jsou mimořádné místo, kde se 
v poměrně malé obci nacházejí dva zámky, barokní 
a klasicistní. Panenské Břežany bývaly historicky jed-

ním ze správních center regionu a panství. Zajíma-
vostí v Panenských Břežanech najdete hned něko- 
lik. Prvenství má barokní kaple sv. Anny umístěná 
v areálu Horního zámku, první samostatné dílo ge-
niálního barokního architekta Jana Blažeje Santi-
niho-Aichela. Sloužila nejen pro bohoslužby, ale 
i svatby. Jen pro zajímavost – v kapli se vdávala 
dcera Jana Jakuba Ryby, brala si bratra břežanského 
hajného, který měl za manželku také dceru Jana Ja-
kuba Ryby. Nedaleko od kaple je patrový raně ba-
rokní zámeček, letní sídlo abatyší svatojiřských. Nyní 
je zde umístěna expozice věnovaná historii Panen-
ských Břežan a majitelům panství. Například vý-
znamnému židovskému podnikateli Ferdinandu 
Blochovi, takovému našemu českému Baťovi, a jeho 
ženě Adele, známé z Klimtových obrazů jako Dáma 
ve zlatém. Expozice pojednává o ponurém období 
národních dějin 20. století. 

V čem obecně je kraj kolem Líbeznic histo-
ricky zajímavý?  

Líbeznice jsou zasazeny do typické kulturní krajiny 
nížinného Polabí, kterou si člověk formoval k ob-
razu svému od pravěku.   

Líbeznice s barokním kostelem sv. Martina jsou 
ukázkovým příkladem, jak barokní architekt uměl 
pracovat s krajinou, kostel sv. Martina umístil tak, 
že se stal středobodem krajiny. Když přijíždíme do 
obce, vidíme jej ze všech světových stran. V sou-
časné době je velmi pozitivní, že rozvoj obce je také 
pod dohledem architekta, který koriguje její vzhled, 
zkrátka že nová výstavba obce nebo rekonstrukce 
starých domů zapadají do celkového konceptu ur-
banizace.  

Děkuji za rozhovor. 

František Grunt
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a aby se nám podařilo sehnat kvalitní učitele i nepedagogické pracovníky, kteří 
by se podíleli na naplňování vize školy. Jednání s budoucími zaměstnanci pro-
bíhají, radujeme se, že budeme mít školní psycholožku, sociálního i speciálního 
pedagoga. Zejména pozice psychologa je pro nás velmi důležitá a v kombinaci 
s paní učitelkou přípravné třídy nabídneme smysluplný koncept podpory všem 
žákům. 

Aktuálně je pro obě školy zásadní, aby měly dobrý přehled o tom, kolik 
žáků a v kolika třídách je bude ve školním roce 2025/2026 navštěvovat. Proto 
obě školy společně sbírají příslušná data a budou s nimi i společně pracovat. 
Líbeznická škola pošle koncem listopadu svým žákům dotazník, po kterém 
bude jasněji. Beckovská škola již zjišťuje zájem zejména budoucích prvňáčků 
a žáků přípravné třídy. 

V naší spádové oblasti budou příští rok otevřeny dvě první třídy v ZŠ Pod 
Beckovem a podle zájmu rodičů a přihlášených dětí několik prvních tříd v ZŠ 
Líbeznice. Rodiče mají pro příští rok jedinečnou šanci rozhodovat více o vzdě-
lávání svých dětí a vybrat si školu, která je blíž nebo více vyhovuje jejich před-
stavám. Zároveň obě školy dělají maximum pro to, aby platilo, že tyto školy 
jsou pedagogicky dobré (i když každá třeba klade důraz na něco jiného), a jejich 
vedení bude spolupracovat v různých oblastech tak, aby to bylo co nejvíce pro-
spěšné pro děti všech svazkových obcíobcí,“ dokončuje představení nové školy 
Petra Mazancová. 

Co chystá líbeznická škola? 

To je otázka pro jejího ředitele PhDr. Františka Grunta. „Plánů máme mnoho, 
vše bude záležet na tom, jak se nám uvolní prostory. Už v příštím školním roce 
plánujeme opět otevřít přípravnou třídu, která byla vždy nedílnou součástí naší 
školy. Stejně jako výuka anglického jazyka od první třídy, kterou jsme bohužel 
museli z kapacitních důvodů zrušit a výhledově ji plánujeme obnovit, předpo-
kládáme od školního roku 2026/2027. Jakmile nám to prostory dovolí, ote-
vřeme pro děti všech ročníků školní klub, kde budou moci trávit čas mezi  

Dokončení ze strany 1 výukou nebo čekat na zájmové kroužky. Plně funkční budou opět odborné 
učebny fyziky a chemie, které doplníme o nové výukové pomůcky. Těšíme se 
i na plánovanou venkovní učebnu, která nám umožní více se věnovat výuce 
mimo uzavřený prostor tříd, která je již nyní u žáků velice oblíbená. Velikost 
školy a velký počet učeben nám, doufám, umožní, abychom v budoucnu měli 
maximálně 25 dětí ve třídě.  

Líbeznická škola bude vždy moderní školou tradičního typu, kde bude kladen 
důraz na kvalitu poskytovaného vzdělávání, která vzdělává a vychovává žáky, 
kteří budou umět samostatně a kriticky myslet, budou vedeni ke vzájemné spo-
lupráci a budou připraveni na reálný život ve 21. století. Škola už dnes poskytuje 
vzdělání pomocí klasických výukových metod kombinovaných s metodami mo-
derními, jako jsou metody kritického myšlení, projektové vyučování, tandemové 
vyučování, badatelská výuka a další. Již nyní máme na druhém stupni výuku od-
borných předmětů v anglickém jazyce. Na líbeznické škole je také kladen důraz 
na informatické myšlení. Plánujeme se ještě více věnovat prolínání digitální kom-
petence do ostatních předmětů a využívání IT techniky v co nejvíce předmětech. 
Pro žáky zejména devátých tříd plánujeme další aktivity, které povedou k jejich 
systematické přípravě na přijímací řízení na střední školy. 

Důležitou součástí je i diferenciace výuky. Věnujeme se intenzivně dětem se 
speciálními vzdělávacími potřebami. Do této skupiny patří i nadané děti, na 
které se intenzivně zaměřujeme od tohoto školního roku. Ve spolupráci s Men-
sou jsme otevřeli Klub deskových her a od února otevíráme Klub nadaných 
dětí. Největší novinkou v tomto směru bude od příštího školního roku otevření 
alespoň jedné první třídy Světa vzdělání. V těchto třídách bude v rozsahu pěti 
hodin týdně výuka rozšířena o logiku, osobnostní rozvoj a anglický jazyk. Sou-
částí této výuky budou také půlené hodiny českého jazyka a matematiky, která 
je vyučována Hejného metodou. Tento krok chápeme jako velkou změnu 
a o detailech budeme rodiče budoucích prvňáčků včas informovat. I nadále po-
čítáme s podporou výjezdů našich žáků do zahraničí v rámci naší akreditace 
Erasmus+, kterou zatím máme do roku 2027 a určitě budeme pracovat na jejím 
dalším pokračování,“ představuje rozvoj vzdělávání František Grunt. 

Svazek obcí Pod Beckovem

Školní areál v Líbeznicích foto Libor Kučera
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TÉMA

LÍBEZNICE OSLAVILY 106. VÝROČÍ VZNIKU REPUBLIKY 
V pondělí 28. října 2024 u příležitosti státního svátku Dne vzniku samostatného československého státu se v Líbeznicích v hale Na Chrupavce usku-
tečnil slavnostní večer. Na programu bylo vystoupení symfonického orchestru Musica Florea a udělení Ceny obce Líbeznice.  

Před šestou hodinou večerní se slavnostně vyzdo-
bená hala začala plnit návštěvníky, kteří si nenechali 
ujít jedinečnou příležitost připomenout si vznik  
samostatného Československa přímo v naší obci. 
Přítomné publikum, včetně představitelů obce sta-
rosty Jana Havlíčka a místostarosty Michala Doub-
ravy i bývalých starostů Otakara Hlavína a Martina 
Kupky, přivítal František Grunt, ředitel líbeznické 
školy, který se ujal role moderátora večera. O úvodní 
slovo se postaral Martin Kupka, který zmínil, že je 
moc dobře, že i v Líbeznicích si připomínáme jeden 
z nejdůležitějších státních svátků. Apeloval také na 
to, abychom byli hrdí na svou zem, na svou vlast, 
která funguje právě díky aktivitě občanů a spolků 
na místní úrovni. Parafrázoval bonmot, že Česko je 
úspěšná země plná nespokojených lidí, a vyjádřil 
přání, že je třeba toto myšlení změnit, jako se daří 
u nás, v Líbeznicích.  

Následovala první část koncertu symfonické- 
ho orchestru Musica Florea pod vedením Marka 
Štryncla, který vystoupil v Líbeznicích již po několi-
káté, tentokrát v rekordním počtu 58 hudebníků. 

Rok 2024 je rokem Bedřicha Smetany, neboť si při-
pomínáme 200 let od jeho narození a 140 let od 
jeho úmrtí, a proto byl i hudební program večera 
věnován právě tomuto významnému českému skla-
dateli. Symfonický orchestr Musica Florea předvedl 
svoji interpretaci cyklu symfonických básní Bedři- 
cha Smetany Má vlast. V první části koncertu se 
sálem linuly krásné tóny „Vyšehradu“, „Vltavy“ 
a „Šárky“. Jak zmínil Marek Štryncl, je neuvěřitelné, 
že Bedřich Smetana složil tuto krásnou hudbu až 
po svém ohluchnutí a nic z jejích tónů nikdy nesly-
šel.  

Poté co dozněly tóny „Šárky“, ujal se slova sta-
rosta obce Jan Havlíček, který spolu s Michalem 
Doubravou předal Cenu obce Líbeznice. Ta je udě-
lována líbeznickým občanům, kteří se významnou 
měrou zasloužili o rozvoj obce. Připomněl smysl 
ceny i její současné držitele, jimiž jsou Karel Stoll, 
Václav Mikoláš, Ludmila Horáčková a Věra Vöro-
sová. Prakticky všichni také byli na slavnostním ve-
čeru přítomni. Následovalo udělení Ceny obce Lí-
beznice za rok 2024, jejíž držitelkou se stala paní 

Hana Bílková za dlouholetou a neúnavnou práci při 
mapování historie Líbeznic a za uchování a šíření 
historického povědomí mezi obyvateli. Není v naší 
obci jiného člověka, který by toho věděl tolik o his-
torii obce a svými znalostmi obohacoval své sou-
sedy. Děje se tak na různých besedách, formou 
článků v Líbeznickém zpravodaji, při osobních se-
tkáních či různých společenských akcích. Paní Bíl-
ková zasvětila studiu historie Líbeznic prakticky celý 
svůj dosavadní život a jejím vrcholným dílem je při-
pravovaná kniha o Líbeznicích, která vyjde v příštím 
roce. Haně Bílkové patří velké poděkování a gratu-
lace k ocenění za její práci pro naši obec.  

Po dojemném předávání ceny následovala druhá 
část koncertu. Symfonické básně „Z českých luhů 
a hájů“, „Tábor“ a „Blaník“ si publikum užívalo v ha- 
le zaplněné do posledního místa a potleskem vestoje 
ocenilo výjimečný hudební zážitek.  

-na- 
foto Petra Hajská
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TRAFIKANT  
Trafikant je prodavač tabákových výrobků, kuřác-
kých potřeb, denního tisku. Italsky se obchod řekne 
traffico, odtud vznikl název pro samotnou pro-
dejnu.  

V Líbeznicích byla trafika otevřena v čp. 14 na ná-
městí panem Adolfem Ulbrichem (*1876). Trafika se 
nacházela na frekventovaném a přístupném místě. 

LÍBEZNICE OPĚT  
V RYTMU DISKA 
Když jsem si na chvíli musela dát oddych mezi disko hity sedmdesátek 
a osmdesátek, využila jsem odpočinek pro pozorování svého okolí. A najednou 
se mi vybavila scéna z filmu Jak vytrhnout velrybě stoličku – malý Vašek sedí 
s Lubošem na zkoušce baletu a koukají se na jeviště, kde tančí Vaškova 
maminka se svým tanečním partnerem. Luboš obdivně sleduje Vaškovu 
maminku a ptá se: „A kdo je ten chlapík?“ Vašek pokrčí rameny a odpoví: 
„Strejda Jindřich.“ Pak se koukne na trochu zakaboněného Luboše a hned ho 
ujišťuje: „Mně se nelíbí, není družnej a nemá rád psy.“ 

A právě část věty „není družnej“ byla absolutním opakem toho, co jsem 
viděla na parketu. Tam byli družní všichni, jak Líbezničtí, tak přespolní, jak 
patnáctiletí, tak sedmdesátníci. Bez rozdílu věku jsme všichni tančili na své 
oblíbené hitovky. To mě fakt upřímně potěšilo. Dýdžej Kráťa měl i projekční 
plátno, a tak jsme mohli společně zkusit i choreografii coververze skupiny The 
Village People – YMCA od DJ Raphi. Ještě teď mi to zní v uších… A další 
naprosto nesmrtelné hity od Boney M., ABBA, Sandry, Modern Talking, Michaela 
Jacksona, Desireless nebo třeba Tiny Turner či Queen.  

Zkrátka všichni jsme si to myslím opravdu užili, a tak patří velký dík obci 
a panu Šťovíčkovi za tuto povedenou akci. Kdo se těší a chce se družit na jarní 
diskotéce? Přece my! 

Líbeznická tanečnice 
foto -na-

Trafika na náměstí v čp. 14 Trafika na Mírovém náměstí

HISTORICKÉ OKÉNKO
Zanikla v prosinci 1953. Ve druhé polovině 20. století 
byla trafika umístěna blíže k silnici, v podstatě proti 
čp. 13. Byl to stánek s novinami a tabákovými vý-
robky. Prodávali v něm paní Jiřina Jiráčková, pan Pa-
děra. Po ránu se zde scházeli lidé a probírali aktuální 
dění nejen v obci, ale i dění světové. 

Abalda, centrální sklad tabáku 

V obci trafika existovala již v roce 1830. Byla umís-
těna na náměstí v čp. 10. V roce 1895 se přestěho-
vala do čp. 35, domu rodiny Tišnovských. Obchod 
vedl pan Ferdinand Wender, a to do roku 1927, 
krom tabákových výrobků svým zákazníkům nabízel 

i delikatesy. Po něm trafiku provozoval Karel Špička, 
který se v roce 1930 přestěhoval i s obchodem do 
svého domu čp. 246, který si postavil. Obchodoval 
v něm do r. 1948, kdy byl jeho obchod zestátněn. 
Zásobování trafik pak zajišťovali tři pracovníci stát-
ního podniku, kteří tabákovými výrobky zaváželi tři-
cet trafik v okolí Líbeznic. Velkonákupní druž-
stevní podnik fungoval do 1. června 1953. Jeho 
následníkem se stala Jednota, která krom trafik ta-
bákovými výrobky zásobovala i prodejny, jež obho-
spodařovala.  

Hana Bílková 
foto archiv -hb-
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LÍBEZNICKÉ SPOLKY

PODZIMNÍ BĚH 
NA DUHOVCE – 
7. ROČNÍK 
V sobotu 2. listopadu 2024 se uskutečnil již  
7. ročník našeho Podzimního běhu na Duhovce. 
Běh je určen jak pro děti, tak pro dospěláky.  

Počasí se docela vydařilo a moc nezlobilo, jen lehká 
přeháňka nám dala najevo, že podzim již opravdu 
přichází.  

Jako novinku letošního ročníku jsme pro měření 
výsledků použili čipy. Tímto děkujeme společnosti 
Stopni to za skvělou spolupráci a těšíme se, že spo-
lečně budeme pokračovat i v dalších letech. Pro 
nás to byla opravdu časová úspora, větší přesnost 
výsledků a také možnost se místo stopek a papírů 
věnovat výkonům a podpoře všech běžců. 

Jako první na trasu dlouhou 250 metrů vybí-
haly děti z ročníku 2019 a jako poslední na trase 
1 500 metrů končili dospěláci. Nejpočetněji zastou-
penou kategorií byl ročník 2016, nejméně starší 
žákyně. Celkem ale odstartovalo téměř 180 závod-
níků, což je opravdu krásné číslo. S lehkou recesí 
pojala závod skupina našeho dorostu a juniorů, kdy 
na start dorazili ve slušivých župáncích, ve kterých 
také celý závod absolvovali, což jsme všichni kvito-
vali s nadšením. 

Věříme, že fanoušky i závodníky potěšil také le-
tos poprvé námi provozovaný atletický ministánek 
s občerstvením, kde se na všechny celý den usmívali 
a chutě uspokojovali naši mladí trenéři Emča s To-
mem.  

Děkujeme všem sportovním přátelům, účastní-
kům běhů, rodičům a dalším podporovatelům za 
skvělou atmosféru na Duhovce, za donesené re-
klamní předměty do odměn, jež byly letos opravdu 
bohaté, a za napečené dobroty, které jsme mohli 
v našem stánku nabídnout. Děkujeme řediteli školy 
v Líbeznicích za zapůjčení třídy v Rondelu jako zá-
zemí, děkujeme obci Líbeznice za podporu závodů. 

 
Moc se těšíme na další ročník. 

Tým Atletiky Líbeznice 
foto archiv Atletiky Líbeznice

Naši župánkoví závodníci

Start – kategorie dospělých

Podzimní běh – ocenění nejmladších chlapců
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CELOSTŘEDISKOVÁ SKAUTSKÁ VÝPRAVA DO MENTAUROVA 
O víkendu 11.–13. října se odehrála celostředisková výprava, která je každoroční tradicí střediska. Ani tento rok nebyl výjimkou, a tak se benjamínci, 
světlušky, žabičky a vlčata vypravili na skautskou základnu Mentaurov, která se nachází nedaleko města Litoměřice.  

LÍBEZNIČTÍ ZAHRÁDKÁŘI 
ROZTANČILI KAVÁRNU 
MÉLÍBEKAFE 
V pátek 1. listopadu se v nových prostorech kavárny MéLíbeKafe konala  
Zahrádkářská zábava. Zatančit si s přáteli na hudbu kapely The Black přišlo ně-
kolik desítek lidí, kavárna tak praskala ve švech. Nechyběla ani – jak je u Za-
hrádkářů zvykem – bohatá tombola.  

ZIMNÍ ČEPICE Z TOMBOLY SKUTEČNĚ  
SLUŠELY VŠEM 

Do ní například předseda dobročinné organizace MDA Ride, podporující lidi 
postižené svalovou dystrofií, Josef „Káďa“ Kadeřábek věnoval několik zimních 
čepic, v nichž se jejich šťastní výherci na závěr společně vyfotili.  

V Líbeznicích se tak první den předposledního měsíce v roce tančilo, zpívalo 
a veselilo.  

Hanka Pavlasová 
foto archiv Zahrádkářů

Akce byla situována do pohádky Jak vycvičit 
draka. Cílem bylo pomoct Škyťákovi zachránit 
dračí vejce, která byla ukradena. Děti proto mu-
sely stopovat draky, hledat dračí zlato, uvařit dračí 
čaj, prokázat svou zdatnost na dračí olympiádě 

a sestavit papírového draka. Poté co děti tyto ná-
ročné úkoly dokázaly splnit, musely najít samotná 
vajíčka. Úkol to nebyl lehký, ale nakonec se jim to 
podařilo a mohly jet domů s hřejivým pocitem ze 
záchrany dračích mláďat a se spoustou skvělých 

zážitků. Toto všechno si děti mohly užít díky všem 
skvělým vedoucím a skvělé kuchyni, která jim ne-
umožnila mít hlad.  

David Šádek 
foto archiv skautů
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MUŽI, KTEŘÍ 
VÝZNAMNĚ 
PŘISPĚLI 
K POZNÁNÍ 
O SVĚTĚ 
XXIV. 

O zpopularizování Torricelliho objevu v Evropě (viz mi-
nulé číslo Líbeznického zpravodaje) se postaral fran-
couzský matematik Marin Mersenne (1588–1648).  

V mládí vstoupil do mnišského řádu pavlánů 
a větší část života strávil v klášteře v Paříži. Zpočátku 
se zabýval teologií, a byl dokonce odpůrcem Ko-
perníkova učení, pak ale prošel myšlenkovým zvra-
tem, začal uplatňovat své matematické nadání a or-
ganizační schopnosti a dal se cele do služeb vědy. 
Mersenne již v roce 1614 objevil důležitou geomet-
rickou křivku zvanou cykloida (nazýval ji „ruleta“), 
která sehrála tak významnou roli ve fyzice. Hodně 
se zabýval hudební akustikou a harmonií, vibrací 
strun, ale nejvíce se proslavil zřejmě v teorii čísel, 
kde hrají důležitou úlohu tzv. Mersennova prvočísla. 

Mersenne si dopisoval s vědci v celé Evropě (jeho 
korespondence obnáší 78 adresátů), zprostředkoval 
vzájemně jejich objevy, zval je k sobě a na svých ces-
tách je navštěvoval. Říkalo se, že stačí sdělit nějaký 
nový objev Mersennovi a dozví se o něm celá Ev-
ropa. Není proto divu, že zpráva o Torricelliho vakuu, 
kterou Mersenne přivezl do Francie, vzbudila vášnivé 
vědecké diskuse. Torricelliho pokus zaujal především 
Blaise Pascala. Naproti tomu Descartes, zarputilý od-
půrce vakua, psal Huygensovi do Holandska, že Pas-
cal má v hlavě příliš mnoho vakua. 

Blaise Pascal (1623–1662) byl francouzský mate-
matik, fyzik a náboženský myslitel. Pocházel ze zá-
možné a vzdělané rodiny, matka brzy zemřela, otec 
mu poskytl vynikající humanitní vzdělání; ač sám 
dobrý matematik, před chlapcem vědu zatajil. 
Musel však kapitulovat, když zjistil, že desetiletý 
Blaise už si sám odvodil několik vět Eukleidovy geo-
metrie. V 16 letech napsal Pojednání o kuželoseč-
kách, které ocenila Pařížská královská akademie 
a Descartes je pokládal za práci jeho otce. Jeho 
první pokusy navázaly na Torricelliho experimenty 
se rtuťovou trubicí: v Clermont-Ferrandu a blízkém 
Puy-de-Dôme provedl za veřejné asistence řadu 
přesných srovnávacích měření. Další pokusy se tý-
kaly spojitých nádob a šíření tlaku v kapalinách, kde 
formuloval tzv. Pascalův zákon: tlak v kapalině se 
šíří všemi směry stejně. Na tom je založena celá hy-
draulická technika. Na jeho počest se proto jednot -
ka tlaku nazývá pascal.  

Blaise Pascal patří mezi předchůdce moderní po-
čítačové techniky – v roce 1642 sestrojil jako po-
můcku pro svého otce první mechanický kalkulátor 
schopný sčítat a odčítat, známý pod jménem Pasca-
lina. Během života jich pak nechal vyrobit ještě více 
než 50 kusů, různě zdokonalených. Proto po něm 
byl nazván programovací jazyk Pascal. Významně 
také přispěl k rozvoji kombinatoriky: pro Evropu ob-
jevil tzv. Pascalův trojúhelník, důležitý také v algebře. 
V určitém období svého života byl sám vášnivým 
hráčem a v té souvislosti položil – spolu se svým star-
ším přítelem Fermatem – základy teorie pravděpo-
dobnosti a zavedl pojem „matematické naděje“. 

Kromě objevů v matematice a fyzice ovlivnil jako 
vynálezce také moderní dopravu. Za první vozidlo 
typu omnibusu totiž bývá označován koňmi tažený 
vůz pro osm cestujících, který pod názvem „Ca-
rosse“ předvedl roku 1662. 

Pascalův osobní život provázelo utrpení; po celý 
život trpěl úpornými bolestmi hlavy a nespavostí, 
poslední léta života ho trápila zhoubná nemoc 
a dožil se jen 39 let, stejně jako Torricelli. Tyto 
útrapy ho poznamenaly i psychicky, vedly ho k úva-
hám o lidském utrpení, smyslu života a víry v Boha. 
Věnoval se také filozofii a náboženství a jeho po-
známky vyšly posmrtně jako Myšlenky (Pensées) 
a jsou jeho nejslavnějším dílem. 
 
/zdroje internet, I. Štoll – Dějiny fyziky/ 

AD

OBECNÍ KNIHOVNA

KNIHOVNICKÉ POVÍDÁNÍ  
O HISTORII CUKROVARU 
V LÍBEZNICÍCH 
Na úvod musím prohlásit, že pořádat povídání o historii dávné i nedávné 
v Líbeznicích s paní Hanou Bílkovou je radost. Její paměť je pro mne prostě 
fenomenální, zejména pak propojování událostí i neustálé získávání nových 
informací jsou skutečně obdivuhodné. Je to vidět i na zájmu místních obča- 
nů o její přednášky. Lidé ji mají moc rádi a je to znát na těchto akcích, kdy 
za ní chodí mnoho lidí ji jen pozdravit nebo si popovídat. Takže i já touto 
cestou paní Bílkové děkuji, že knihovna má čím zaujmout širší líbeznickou 
veřejnost. 

A co jsme se dozvěděli či osvěžili v paměti? Šlechtický rod Nosticů vlastnil 
obec Líbeznice od roku 1652. Nosticové byli vzdělaní hospodáři a na svých pan-
stvích zaváděli moderní technologie, s nástupem průmyslové revoluce v první 
polovině 19. století se stali zakladateli cukrovarů v Mratíně, Mělníku, Odoleně 
Vodě, Čakovicích a také Líbeznicích. V Líbeznicích byl cukrovar postaven roku 
1846 (čp. 42, 52 a 70) a v roce 1881 byla zprovozněna řepná dráha o délce  
sedmi kilometrů, která měla dokonce dvě lokomotivy. 

Po trati Líbeznice–Měšice–Mratín se během kampaně vozila řepa na zpra-
cování do cukrovaru. Roku 1885 byla provedena rekonstrukce vyhořelého cu-
krovaru v Mratíně, zároveň došlo k ukončení provozu líbeznického cukrovaru 
a vznikla zde již jen deponie cukru. V roce 1924 byl zbořen první komín, v roce 
1926 druhý a v roce 1930 byla zbořena provozní budova.  

Povídání paní Hany Bílkové bylo jako vždy velmi poutavé a v příštím roce se 
můžeme těšit na další povídání o historii Líbeznic. 

AD 
foto archiv knihovny



LÍBEZNICKÝ ZPRAVODAJ Č. 11, LISTOPAD 2024, ROČNÍK 22

9Líbeznický zpravodaj  11/2024

Mary Wollstonecraft Shelley: 
Frankenstein 

Světově proslulý hororový román. Dramatický 
příběh vynálezce a jeho vynálezu. Mladý člověk 
Viktor Frankenstein stvoří umělého člověka, 
monstrum ohyzdné podoby s nadlidskou silou. 
Umělý člověk svou obrovskou sílu po prvních 
trpkých zkušenostech zasvětí mstě a zkáze. 
Zloba je směřována hlavně proti rodině jeho 
tvůrce – vynálezce Frankensteina.

OKÉNKO DO KNIHOVNY

Z LÍBEZNICKÉ KRONIKY

LETOPISY OBCE LÍBEZNICE  
XL. 

Pokračování z životopisu faráře J. V. Paroubka 

Přišel k P. jistý mladý kněz, který žádal, aby jemu povolil při svém začátku v jeho 
chrámu Páně kázati. P. jemu kázati s celou radostí povolil. Když ale ten mladý 
kněz na kazatelnici sv. evangelium lidu četl, znamenal P. na něm veliký strach, 
pročež v tom čtení sv. evangelia nechal se do komže přistrojiti, aby kdyby mladý 
kněz v kázání měl pochybiti neb v řeči stát zůstati, jemu nápomocen býti mohl. 
Stalo se, když měl mladý kněz začíti kázati, nemoha sobě na nic vzpomenouti 
z příčiny velikého svého zaleknutí. Někteří posluchači jej litovali, někteří ne-
předloženě se smáli. Na to ale P. vstoupiv k němu na kazatelnici a lidu takto 
pravil: „Ne abyste si myslili, že zde stojící velebný pán snad nezběhlý jest v Písmě 
svatém, on jest ještě mlád a k tomu dnes ponejprv na tomto svatém místě, on 
jenom na jeho neobyčejnosti se zalekl a tadyť je mu znemožněno vám slovo 
boží kázati. Ať to z vás někdo zkouší, jak dobře se Otčenás modlit umí; kdyby 
sem vstoupiti měl, tak ani nevěděl, jak se modlitba Páně začíná. Pročež tato 
případnost žádného ousměšku nezasluhuje.“ 

AD
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ODVOZ STARÉHO NÁBYTKU  
NA SKLÁDKU! 

Vyklízíme: sklepy, byty, pozůstalosti, zahrady atd. 
Naložíme a odvezeme nepotřebné věci  

za rozumnou cenu. 

STĚHOVÁNÍ 
Tel.: 773 484 056 
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POŘAD VÁNOČNÍCH BOHOSLUŽEB  
V KOSTELE SV. MARTINA V LÍBEZNÍCÍCH 
 
24. 12. ŠTĚDRÝ DEN (úterý) 

16 hod. VÁNOČNÍ MŠE pro rodiny s dětmi  
s koledami a hudebním doprovodem dětí  
Řídí Marek Štryncl, na varhany hraje  
Iva Štrynclová 

22 hod. PŮLNOČNÍ MŠE 
Pastorely a koledy s doprovodem varhan, 
trubky 
Zpívá malý sbor, řídí a na varhany hraje 
Lucie Stollová 

25. 12. BOŽÍ HOD (pondělí) 
10 hod. MŠE SVATÁ s lidovým zpěvem 

29. 12. SVÁTEK SVATÉ RODINY (neděle) 
10 hod. MŠE SVATÁ s lidovým zpěvem 

31. 12. SILVESTR (neděle) 
16 hod. J. J. RYBA: ČESKÁ MŠE VÁNOČNÍ 

Velký sbor, sóla, orchestr a varhany 
Řídí Lucie Stollová 

2025 
 1. 1. NOVÝ ROK (pondělí)  

10 hod. MŠE SVATÁ s lidovým zpěvem 

 5. 1. SLAVNOST ZJEVENÍ PÁNĚ 
10 hod. MŠE SVATÁ s lidovým zpěvem 

12. 1. SLAVNOST KŘTU PÁNĚ (neděle) 
10 hod. MŠE SVATÁ s lidovým zpěvem

 
Líbeznický advent aneb Líbeznický adventní kalendář byl in-

spirován sousední obcí Měšice a vznikl za účelem možného 

společenského setkávání přátel, sousedů či samotné rodiny 

napříč generacemi. Procházky na čerstvém vzduchu s jistými 

chvilkami napětí, očekávání, hledání, ale hlavně pohody a ra-

dosti ze společně strávených chvil by měly být únikem od běž-

ných denních povinností a předvánočního shonu.  

Každý den od 1. do 24. prosince se na různých místech obce  

Líbeznice rozsvítí jedno adventní okénko, a to v čase od 16.30 

do 22.00 hodin. Toto okénko bude svítit až do konce advent-

ního období. Kde se rozsvítí to první, se dozvíte z hádanky 

umístěné na facebookové stránce s názvem „Líbeznický advent“ 

a z vývěsek obce Líbeznice. Nápověda pro každý další den bude 

umístěna v předvečer rozsvícení taktéž na Facebooku a v tiš-

těné podobě u již rozsvíceného posledního čísla, aby se mohli 

zúčastnit i ti občané, kteří sociálním sítím neholdují. Čísla mů-

žete sbírat třeba i jednou týdně a zapisovat je do archu, který 

je k dispozici také na stránkách FB. Budete-li mít chuť vytvořit 

si arch vlastní, přínos této akce jen získá na hodnotě. 

V případě nejasností či připomínek se můžete obrátit  

na e-mail libeznicky.advent@seznam.cz.  

TĚŠÍME SE NA VAŠI ÚČAST! 

Za všechny hravé duše, milovníky hádanek a procházek  

na čerstvém vzduchu 
Šárka Šádková

mailto:libeznicky.advent@seznam.cz
mailto:libeznicky.advent@seznam.cz
mailto:libeznicky.advent@seznam.cz
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K A L E N D Á Ř  A K C Í  
2 0 2 4 / 2 0 2 5

 1. 12.  Rozsvěcení vánočního stromku, 
vánoční trhy, koncert  
– kostel sv. Martina 

 5. 12.  Pekelná hasičárna  
– Hasičská zbrojnice 

 6. 12   Vánoční večerní běh   
– ZŠ a ZUŠ Líbeznice 

21. 12.  Vánoční turnaj v kopané  
– Sportovní hala Na Chrupavce 

24. 12.  Setkání s punčem a rozdávání  
betlémského světla  
– Mírové náměstí 

2025 
18. 1.    Líbeznický ples  

– Sportovní hala Na Chrupavce

Obec  
Líbeznice

1. FC  
Líbeznice

Spolkové akce, ostatní akce nebo 
akce pořádané z grantu pro kulturu 
a sport


